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ABSTRACT
Garri4 Steam Power Plant works with regeneration Rankine cycle, It consists 
of two steam turbines each one generates 55 MW. In the Rankine cycle the 
steam jet air ejector or vacuum pump are utilized to generate and preserve 
vacuum in the condenser.  Steam jet air ejector is simpler, lower cost, more 
reliable than vacuum pump , and does not consists of moving parts that need 
to be adjusted or repaired. Steam jet air ejector was installed in Garri4 but in 
commissioning  operation  ejector  failed  and  did  not  satisfy  the  vacuum 
requirement for proper operation. To solve this problem two solutions were 
suggested and worked out, the first one is to replace the condensate water by 
fresh cooling water  in  the ejector’s  cooler,  but  also it  still  failed and the 
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second  is  to  replace  air  ejector  by  vacuum  pump  which  made  vacuum 
sufficient to run the plant at full load.
In this thesis, the problem of the air ejector had been studied; also reasons of 
its  failure,  the  effect  of  replacing air  ejector  by  vacuum  pump  on  plant 
efficiency, selection and the necessary modifications for the pump had been 
attained. The research method in this thesis is a theoretical survey case study. 
It was found that the main air ejector failure is due to design calculations 
errors of the ejector inner cooler,  the pump was selected according to the 
capacity required of (1550. The pump type is two stage, liquid ring vacuum 
Pump. The replacing steam jet air ejector by vacuum pump allows the plant 
to  run  at  full  load  (55MW),  with  high  performance  and  a  considerable 
efficiency of (25.46%) and a few required modifications. It is observed that 
the vacuum pump's running and maintenance cost are higher than ejector's 
that consumes (55 kWh) more than ejector's (36.86 kWh).The pump works 
permanently so, the power loss is (18.14 kWh) equivalent to (156.73 MW) 
per  year;  then  the  cost  is  about  (109711  SDG)  per  year.  From  these 
calculations and considerations, it is obvious that recalculation, redesigning 
and installing of air ejector are convenient enough because of the lower costs. 
It  is  recommended to redesign and use the air  ejector  instead of  vacuum 
pump utilization.

مــســـتخلص

قرى    محطة وحدتين          4تعمل من تتكون وهى رانكن، دورة بواسطة الكهرباء لتوليد  البخارية

وحدة    كل .          55تنتج أو  البخار منفث بواسطة الهواء قاذف يعمل رانكن دورة فى  ميغاواط

 . ثف         المك خل دا يه عل حافظه والم خواء ال يد تول لى ع الخوائية ين  المضخة ب قارنه الم ند  ع

خار             الب فث من بواسطة الهواء قاذف فإن الخوائية والمضخة البخار منفث بواسطة الهواء  قاذف

. ضبط               عادة إ أو صيانة لى إ تحتاج متحركة أجزاء به ولتوجد أبسط، فاعلية، أكثر تكلفة،  أقل

قري           محطة فى البخار منفث بواسطة الهواء قاذف تركيب لكن  4تم يبى  ، التجر شغيل الت  فى

      ( ثل       ( أم شغيل ت جل أ من ثف المك فى خواء ال فراغ ال بات متطل ية تلب فى الهواء قاذف  فشل

ياه             بم فة المكث ياه الم ستبدال إ الول شكلة، الم هذه لحل إقتراحان وعمل تقديم تم  للمحطة،

قاذف     لل لداخلى ا مبرد ال يد لتبر يد فشل   التبر إيضا هواء    لكنه ل قاذفا ستبدال إ ثانى وال  ـ،

. القصوى          بالطاقة المحطة لتشغيل كافيا خواء صنع مما الخوائية بالمضخة
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لفشله،              أدت التى السباب معرفة ومحاولة الهواء قاذف مشكلة دارسة تمت البحث هذا  فى

لتركيب           ضرورية ال عديلت والت للمحطة، الكلية الكفاءة على الخوائية بالمضخة إستبداله  وتأثير

سة             درا هى حة الطرو هذه فى البحث وطريقة المضخة، إختيار كيفية دراسة وكذلك  المضخة،

             . البخار  منفث بواسطة الهواء قاذف فشل سبب أن الى الدراسة فى التوصل وتم للحالة  نظرية

ضخة              الم إختيار وأن له، التبريدى الحمل وحساب للقاذف الداخلى المبرد تصميم فى خطأ  هو

بة    ( المطلو للسعة وفقا . ۳م 1550تم       ( وأن\ مرحلتين السائل حلقية هو المضخة ونوع  س

) صوى          الق قة بالطا مل بالع طة للمح سمح ية الخوائ ضخة بالم هواء ال قاذف ستبدال  55إ

وكفاءة)     ( عالى أداء و .    24.46ميغاواط صيانة%)    تكلفة ان ولوحظ طفيفة مطلوبة  وتعديلت

ستهلك           ( ت ضخة الم أن حيث الهواء، قاذف من أعلى المضخة ) 55وتشغيل وهو    س واط  ك

) الهواء     قاذف إستهلك من )     36.86أعلى فإن    المتواصل المضخة لعمل ونسبة ، س واط  ك

) الكهرباء    فى الفاقد )  (18.14نسبة مايعادل    س واط )  156.73ك هى  و سنة ال فى س  ميغاواط

)          109711تساوى ( جديد  من القاذف تصميم وإعادة بحث إجراء لتكلفة كافية وهى  جنيه

تصميم          بإعادة ة س هذهالدرا فى التوصية تمت ولذلك ستخدامـوتركيبه من   وا ًل بد اذف  ـالق

. ة   ي خةالخوائ ض خدامالم ت ـإس ـ ـ
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